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Va ser guardonat amb la creu de Sant Jordi de la Genera-
litat de Catalunya. Els seus amics i companys li oferiren un 
sopar d'homenatge. Antoni Jonch i Cuspinera és citat en la 
Gran Enciclopèdia Catalana «Va néixer a Granollers l'any 
1916. Zooleg i farmacèutic. Ex-director del Parc zoològic de 
Barcelona el qual va ampliar, modernitzar i mantenir a gran 
altura. Fundador del Centre de Biologia Animal Aplicada i 
Primatologia. Autor dels llibres «La vida maravillosa de los 
animales» i «El mundo viviente» i d'un bon nombre 
d'opuscles i articles de divulgació». 

Antoni Jonch 
Zoòleg 

-Què se sent quan el guardo-
nen amb la màxima condecora-
ció de la Generalitat? 

-Desconeixia l'existència 
d'aquest premi fins que li van 
otorgar a Antoni Cumella. Con-
testant la pregunta en concret se 
sent una gran satisfacció. 

-Considereu que en sou 
mereixedor? 

-Penso que hi ha moltes perso-
nes molt més acreedores d'aquest 
premi que no pas jo. Personatges 
que deuen quedar desencisats 
puix que en són molts més merei-
xedors que jo. 

-Com va anar el sopar 
d'homenatge? 

-Be, molt be. De tota manera 
voldria dir que la paraula home-
natge per a mi té com un gust 
agre-dolç. Et satisfà però penses 
homenatge per què? no se si seria 
millor dir-ne un sopar d'amics. 

Aprofito, i m'agradaria que ho 
fecis constar, per disculpar-me 
pel fet d'haver oblidat, al llarg del 
meu parlament, de citar la meva 
esposa entre les persones que 
m'han ajudat i agrair l'assistència 
de tots els farmacèutics de 
Granollers. 

-Durant el temps que vàreu 

ser director del zoològic de Bar-
celona vàreu tenir algun tipus 
de competència «política» 
amb el de Madrid? 

-No, mai. Recordo que en 
certa ocasió va venir el que va ser 
alcalde de Madrid, l'Arias Nava-
rro, a demanar a l'alcalde de Bar-
celona Josep M. a de Porcioles la 
formula per tirar el parc ende-
vant Ens vàrem reunir tots tres i 
les meves suggerències varen ser-
vir perquè Madrid tingues el parc 
que tenen actualment Per tant 
competència no n'hi havia cap. 

-Quines varen ser aquestes 
suggerències? 

-Simplement traslladar el zoo-
lògic que estava al «Retiro» a la 
Casa de Campo i la construcció i 
manteniment que fos mitjançant 
el sistema de concurs públic. 

-Definiu què és un parc 
zoològic. 

-El parc és com un llibre obert 
on es pot estudiar en viu. M'in-
digna sentir, alguna vegada, que 
en les escoles es diu «demà no hi 
haurà clase perquè anirem al zoo-
lògic» Quina bestiesa! demà hi 
haurà una clase com una cate-
dral, però serà en el zoològic. La 
diferència d'ambdues frases esta 

en la preparació del professor. 
-El projecte d'utilització de 

l'edifici de «La Tela» aqui a 
Granollers és més o menys la 
realització d'aquesta clase viva 
a nivell comarcal? 

-Exactament «La Tela» ser-
virà perquè els nois i noies que 
estudien ciències naturals puguin 
contemplar en viu i experimentar 
la vida dels animals. Serà com un 
laboratori tant de fauna com de 
flora del Vallès ja que serà 
comarcal. 

-Els museus han de ser 
comarcals o locals? 

-Si un poble concret és capaç 
de poder mantenir el seu propi 
museu em sembla perfectament 
bé. Però si no és així és millor que 
un museu comarcal com és el de 
Granollers les custodi, en certa 
manera és com si les tingues 
en dipòsit 

-La cultura és cara? 
-Personalment per la cultura 

no regatageria res. Fer cultura és 
fer riquesa, ja que augmentes el 
valor cívic, es fan menys malbé 
les coses. El civisme s'inculca en 
les escoles, s'hauria de tornar a 
aplicar aquella asignatura que 
se'n deia «Urbanidad». 

-Què opineu de la construc-
ció de la presó al paratge de 
«Quatre Camins»? 

-La presó atenta directament a 
les reminicències del bosc que 
encara és conserven en aquesta 
zona. A «Quatre Camins» s'hi 
hauria d'anar i des d'allí es pot 
veure quasi tot el Vallès amb les 
seves ondulacions, les rieres, 
etc. 

-I de la línia elèctrica que 
passa pel Montseny? 

-Això no té nom, és terrible. 
-Com es pot donar a conèixer 

el Vallès a nivell educatiu? 
-La millor forma seria que 

cada diumenge, d'una manera 
organitzada sortisin autocars amb 
estudiants, grups d'esplai, enti-
tats, etc. i poder-els-hi ensenyar 
directament Però ja dic d'una 
manera organitzada i subven-
cionada. 

-Com es pot conscienciar la 
gent per tal que conservin la 
natura? 

-Es simplement una qüestió 
educativa i fomentar la cultura en 
tots els ordres si no és així a mi no 
m'interesen les coses. A mi m'in-
teresen les coses per senzilles que 
siguin però educatives. 

^alleies ^Vidosa, s. a. 
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GRANOLLERS 

Disponemos de màquinas especiales de corte y cilindrado para chapa de las 
siguientes medidas: 
- Cizalla hidràhulica con posibilidad de corte hasta 13 m/m. x 4.000 m/m. 
- Cilindro con curbatura inicial hasta 20 m/m. x 3.000 m/m longitud y dispositivo 
para curvar conos. 
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